



وزارة التعليم العالي والبحث العلمي
جامعة الموصل
كلية الحقوق

ضابط السلوك الاجرامي

طه فاضل طه جزاع

رسالة ماجستير

القانون العام/ القانون الجنائي

إشراف

زينة زهير محمد شيت

استاذ القانون الجنائي المساعد

المستخلص

تشكل الجرائم وانتهاك القواعد السلوكية تهديداً مباشراً للأمن والنظام الاجتماعي، ما يجعل دراسة السلوك الإجرامي ضرورة حيوية لفهم طبيعة الجريمة وآليات مكافحتها. تتناول هذه الدراسة مفهوم "ضابط السلوك الإجرامي" باعتباره أداة معيارية لتحديد السلوك الذي يُعد جريمة وفقاً للنصوص القانونية، بما يعكس التوازن الدقيق بين حماية المصالح الاجتماعية وضمان الحقوق والحريات الفردية.

انطلقت الدراسة من الإطار القانوني لضابط السلوك الإجرامي، مستعرضة مفهوم ضابط السلوك الاجرامي، وصولاً إلى النظريات القانونية التي تحدد معالم هذا الضابط. كما ركزت على مكوناته الجوهرية، ومفترضاته، والنتائج المترتبة عليه، مؤكدة أن الأنموذج القانوني للجريمة يشكل وحدة متكاملة تحدد عناصر الفعل، وتضع المعالم المادية للسلوك المجرم بوضوح، مما يمنع الانحراف في تطبيق العدالة.

عالجت الدراسة أيضاً موضع ضابط السلوك الإجرامي في مفهوم اللامشروعية الجنائية، وأثره على القضاء الجنائي، وأظهرت النتائج أن ضابط السلوك الإجرامي يمثل أداة أساسية للقاضي الجنائي في تحديد الجريمة وتطبيق النصوص القانونية بدقة. إذ يضمن وجود نموذج قانوني محدد مسبقاً تحقيق مبدأ الشرعية في التجريم والعقاب، ويقيد سلطة الاجتهاد الشخصي للقاضي، ويمنع التوسع غير المبرر في تطبيق القانون. كما يظهر أثره جلياً في عمليتي التكيف والمطابقة، حيث يقوم القاضي بفحص الواقعة المرتكبة وتحديد مدى انسجامها مع النموذج القانوني للجريمة، ليتم وصفها بالصفة الجنائية الصحيحة.

توصلت الدراسة إلى ضرورة صياغة نظرية عامة لضابط السلوك الاجرامي، تحدد بدقة كافة عناصر السلوك المكون للجريمة، وتوفر إطاراً قانونياً واضحاً للمشرع والقاضي على حد سواء، بما يساهم في تحقيق العدالة الجنائية وحماية المجتمع من الانتهاكات، دون الإخلال بالحقوق والحريات الفردية.



Abstract

Crimes and violations of behavioral rules pose a direct threat to security and social order, making the study of criminal behavior a vital necessity for understanding the nature of crime and the mechanisms for combating it. This study addresses the concept of the "criminal conduct officer" as a normative tool for determining behavior that constitutes a crime according to legal texts, reflecting the delicate balance between protecting social interests and guaranteeing individual rights and freedoms.

The study started from the legal framework of the criminal conduct officer, reviewing the concept of the criminal conduct officer, leading up to the legal theories that define the features of this officer. It also focused on its essential components, assumptions, and consequences, stressing that the legal model of crime constitutes an integrated unit that defines the elements of the act and clearly sets out the material features of the criminal behavior, thus preventing deviation in the application of justice.

The study also addressed the position of the criminal conduct officer in the concept of criminal illegality, and its impact on criminal justice. The results showed that the criminal conduct officer represents an essential tool for the criminal judge in determining the crime and accurately applying legal texts. The existence of a predefined legal model ensures the principle of legality in criminalization and punishment, limits the judge's discretionary power, and prevents unjustified expansion in the application of the law. Its impact is also evident in the processes of classification and conformity, where the judge examines the committed act and determines its conformity with the legal model of the crime, so that it can be correctly classified as a criminal offense.

The study concluded that it is necessary to formulate a general theory of criminal conduct that accurately defines all the elements of conduct that constitute a crime, and provides a clear legal framework for both the legislator and the judge, in a way that contributes to achieving criminal justice and protecting society from violations, without prejudice to individual rights and freedoms

**Ministry of Higher
Education for Science
University of Mosul
College of Law**



The Determinant of Criminal Conduct

Taha Fadel Taha Jazzaa

Master's Thesis in Public Law / Criminal Law

Supervision

**Dr. Zeina Zuhair Mohammed Shit
Assistant Professor of Criminal Law**